

Report on Petitions for new Counties.

Mr. *Rémi Séraphin Bourdages*, from the Special Committee to whom was referred the Petition of the Magistrates, Militia Officers and Landholders in the Seigniories of *Foucault*, *Noyan* and *Sabrevois*, and, also, the Petition of divers Inhabitants of the Townships of *Godmanchester*, *Hinchinbrooke* and *Dundee*, and the Petition of divers Inhabitants of *Shipton*, *Warwick*, and other Townships, presented to the House the Report of the said Committee, which was again read at the Clerk's Table, as followeth :

After a mature examination of the Petitions referred, Your Committee are of opinion, That for the reasons stated in the Report of the Committee appointed during the last Session of the Provincial Parliament, the representation ought not to be increased.

Your Committee are nevertheless of opinion, from the conclusion of the Petition of divers Electors of the County of *Beauharnois*, and from the evidence given by Mr. *Archambeault*, that an additional place of Election ought to be granted to the said County.

Petition from five Counties complaining of Grievances ;

A Petition of divers Inhabitants of the Counties of *Richelieu*, *St. Hyacinthe*, *Rouville*, *Chambly* and *Verchères*, was presented to the House by Mr. *Louis Bourdages*, and the same was received and read, setting forth: That since the last Session of the Legislature, the Country has been visited by calamities which have wrapt it in mourning, and has been astonished and alarmed, and thrown into a state of suffering and profound discontent, by abuses and disorders; and among others by the violation of the liberty of Elections which has been attacked and disturbed by divers Members of the Legislative Council leagued with the majority of the Justices of the Peace of the City of *Montreal*, as partizans of one of the Candidates, and employing for the purpose of assuring his success, such intrigues and acts of violence, that under the calamitous administrations of *Craig* and *Dalhousie*, the stipendiary Justices of the Peace never dared, for the purpose of supporting the abuses committed by those in power in those detested times, to abandon themselves to excesses so culpable. The Petitioners earnestly pray the House to institute the most ample investigations for the purpose of ascertaining what were the circumstances which led to the accumulation of so many and so severe scourges, in order that the most efficacious measures for preventing their return and their repetition may be adopted. During a period of less than four months, it is probable, that more than twelve thousand persons fell victims to Pestilential Cholera, in *Lower Canada*. Throughout a great portion of the Province, there is scarcely a family consisting of any considerable number of persons, which has not been wounded in its dearest affections, or has not suffered in its most important interests. If this dreadful scourge had arisen spontaneously among us; if it had been one of those inevitable afflictions, or of those dreadful dispensations of Providence against which all human efforts are in vain, it ought to have occasioned in us no feelings but those of resignation and humiliation. But, since by Sanitary Laws, vigilantly carried into effect and enforced with inflexible strictness, it has been found possible to turn away from the Provinces situated at the entrance of the Gulf of *St. Lawrence*, and from the Ports of our Neighbours in the *United States*, the devastating scourge which is now extending its ravages over a great portion of *North America*, it is probable that similar care and zeal would have been equally efficacious in defending us against it. And the Petitioners therefore pray that the House will cause it to be ascertained, for the purpose of preventing their recurrence, whether the evils under which we are

M. *Rémi Séraphin Bourdages*, du Comité Spécial auquel a été référée la Pétition des Magistrats, Officiers de Milice, et autres, Propriétaires des Seigneuries de *Foucault*, *Noyan* et *Sabrevois*, et aussi la Pétition de divers Habitans des Townships de *Godmanchester*, *Hinchinbrooke* et *Dundee*, et la Pétition de divers Habitans de *Shipton*, *Warwick* et autres Townships, a présenté à la Chambre le Rapport du dit Comité; lequel a été lu de nouveau à la Table du Greffier, comme suit :

Après mûr examen des Pétitions qui lui ont été référées, Votre Comité est d'opinion, que, pour les raisons alléguées dans le Rapport du Comité nommé dans la dernière Session du Parlement Provincial, la représentation ne devrait pas être augmentée.

Votre Comité est cependant d'opinion, que, d'après la conclusion de la Pétition des divers Electeurs du Comté de *Beauharnois*, et d'après le témoignage de M. *Archambeault*, une autre Place de Poll doit être ajoutée dans le dit Comté.

Une Pétition de divers Habitans des Comtés de *Richelieu*, *St. Hyacinthe*, *Rouville*, *Chambly* et *Verchères*, a été présentée à la Chambre par M. *Louis Bourdages*; laquelle a été reçue et lue; exposant: Que depuis la dernière Session de la Chambre, de grandes calamités ont dévasté le Pays et l'ont plongé dans le deuil; et de graves désordres et d'odieux abus l'ont éonné et l'ont jeté dans un état d'alarmes, de souffrances et de juste et profond mécontentement, par la violation, entre autres, de la liberté des Elections, envahie et troublée par plusieurs des Membres du Conseil Législatif, ligués avec la majorité des Juges de Paix de la Cité de *Montréal*, comme partisans de l'un des Candidats, et employant pour le faire réussir des intrigues et des violences telles que sous les administrations calamiteuses des *Craig* et des *Dalhousie*, les Juges de Paix stipendiés, pour soutenir tous les écarts du pouvoir, dans ces temps détestés, n'avaient osé se livrer à de si coupables excès. Les Pétitionnaires prient instamment la Chambre d'instituer les Enquêtes les plus amples, pour constater quelles ont été les circonstances qui ont occasionné l'accumulation de tant et de si graves fléaux, afin de pouvoir adopter les mesures les plus efficaces pour empêcher leur retour et leur répétition. Dans un intervalle de moins de quatre mois, le Choléra pestilentiel a enlevé dans le *Bas-Canada*, probablement plus de 12,000 victimes. Dans une grande partie de la Province, il n'est presque aucune famille un peu nombreuse qui par suite de l'introduction de cette maladie dans le pays, ne soit blessée dans ses plus chères affections, lésée dans ses plus grands intérêts. Si cette peste affreuse était née spontanément parmi nous, si elle avait été un de ces maux inévitables, une de ces terribles dispensations de la Providence contre lesquelles les précautions et les moyens humains ne peuvent rien, elle ne devrait nous trouver qu'humiliés et résignés. Mais puisque des réglemens sanitaires exécutés avec vigilance, et mis en force avec une inflexible exactitude, ont pu détourner des Provinces situées à l'entrée du Golfe *Saint-Laurent*, et des ports de nos voisins des *Etats-Unis*, le fléau dévastateur qui étend maintenant ses fureurs et ses ravages dans une grande partie de l'*Amérique du Nord*, il est probable que les mêmes soins et le même zèle auraient eu la même efficacité pour nous en préserver; nous vous prions donc d'examiner, pour y pouvoir remédier à l'avenir, si les malheurs que nous souffrons viennent du vice et de l'insuffisance des lois, ou de la négligence et de la faute des hommes à qui était commise leur exécution. La maladie paraît s'être introduite avec l'Emigration ;

Rapport sur les Pétitions pour de nouveaux Comtés.

Pétition des cinq Comtés; se plaignant de Grievs.